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قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,681,00048,000,000پراید 1111

37,381,00043,900,000پراید 2131

40,313,00044,000,000پراید 3151

155,000,000177,000,000چانگان4

43,443,00051,000,000تیبا صندوق دار5

55,943,00056,800,000ساینا دنده ای6

63,158,00074,000,000پژو 7405

8SLX 67,880,00083,000,000پژو

65,578,00076,000,000پژو 405 دوگانه سوز9

78,338,00096,000,000پژو پارس10

--پژو پارس TU5 کلاس 1113

67,283,00082,300,000پژو 206 تیپ 122

83,690,00097,700,000پژو 206 تیپ 135

80,754,00097,500,000پژو V8 206 صندوقدار14

15)LX( 66,770,00077,000,000سمند ال ایکس

16EF7 69,773,00089,000,000سمند

91,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716

112,000,000-دنا18

131,000,000-تندر پلاس دنده19

96,730,000120,000,000پژو 207 دنده ای20

273,000,000384,000,000مزدا213

22H30  75,000,000129,000,000

-103,100,000استپ وی23

162,000,000-  207 اتوماتیک24

114,994,000313,000,000قیمت پژو252008

67,203,00078,000,000قیمت رانا26

جدول نرخ سکه و ارز
قیمت )به تومان(نوع سکه

4.192.000سکه تمام طرح جدید
4.110.000سکه تمام طرح قدیم

2.202.000نیم سکه
1.402.000ربع سکه
981.000گرمی

419.300هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

11.696دلار
13.195یورو
14.311پوند

2.113لیر ترکیه
3.208درهم امارات

رئیس مرکز اصناف و بازرگانان وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره 
به مکلف بودن اصناف برای نصب قیمت گفت: صدور فاکتور در همه مراحل 

توزیع، الزامی است.
بــه گزارش  وزارت صنعت، معدن و تجارت، پیمــان زندی اظهار کرد: با هدف 
پیشگیری از فشار به مصرف کنندگان و ایجاد آرامش در بازار، »نظارت بر واحدهای 

صنفی« در تمامی رسته های صنفی با کمک اصناف تشدید شده است.
وی با بیان اینکه تمام واحدهای صنفی مکلف به درج قیمت و رعایت قیمتهای 
مصوب اعلامی مراجع ذیصلاح هستند، افزود: درج قیمت یکی از عناصر مهم در روابط 
بین عرضه کننده و خریدار است و شاید به همین دلیل، یکی از مواردی که قانون در 
صورت ارتکاب آن، برای تولیدکنندگان و عرضه کنندگان مجازات تعیین کرده، درج 

نکردن قیمت بر روی کالاها و خدمات است.
رئیس مرکز اصناف و بازرگانان وزارت صمت با اشاره به مفاد ماده 15 قانون نظام 
صنفی گفت: افراد صنفی عرضه کننده کالا و خدمات مکلفند با الصاق برچسب روی 
کالا یا نصب تابلو در محل کســب یا حرفه، قیمت واحد کالا یا دســتمزد خدمات را 
به طور روشن و مکتوب و به صورتی که برای همگان قابل رویت باشد، اعلام کنند.

زنــدی ادامه داد: ماده 65 قانون نظام صنفی برای تخلفاتی همچون »عدم درج 
قیمت«، »نصب نکردن برچسب قیمت بر کالا«، »استفاده نکردن از تابلو نرخ دستمزد 
خدمت در محل کســب یا حرفه« یا درج قیمت به نحوی  که برای مراجعه کنندگان 

قابل رؤیت نباشد، جریمه نقدی تعیین کرده است.
وی با اشاره به اینکه در کنار درج قیمت، صدور فاکتور از ضروریات مهمی است 
که باید واحدهای صنفی رعایت کنند، گفت: صدور فاکتور ابزار مهمی برای تشخیص و 
رعایت سودهای قانونی بوده و اصلاح قیمتها در شبکه توزیع در این ساختار امکان پذیر 
است. بنابراین صدور فاکتور در همه مراحل توزیع، از عمده فروشی تا رسیدن به دست 
مصرف کننده الزامی است. رئیس مرکز اصناف و بازرگانان وزارت صمت، رعایت موارد 
قانونی و پرهیز از احتکار و عدم عرضه به موقع کالا را نیز در حوزه وظایف واحدهای 
توزیعی، در سطح عمده و خرده فروشی دانست و از تمامی صنوف چهارگانه )توزیعی، 
خدماتی، تولیدی و خدمات فنی ( و تشــکلهای صنفی ذیربط خواست در این مسیر 

همکاری کرده و از تمامی ظرفیتهای خود برای ایجاد شفافیت در بازار بهره ببرند.

وزارت صمت:
نصب قیمت روی کالا و صدور فاکتور الزامی است

گزارش خبری تحلیلی کیهان

خصوصی سازی ضروری است 
اما دولت وارونه اجرا می کند!

یک کارشناس بورسی دلایل رشد 46 درصدی بازدهی بورس تهران در سال 
جاری را عنوان کرد و گفت: مردم برای حضور در بورس از طریق صندوق های 

سرمایه گذاری وارد شوند.
علی مهدوی پارسا در گفت وگو با فارس، در مورد بازدهی 46 درصدی بورس اوراق 
بهادار تهران در سال جاری و اینکه آیا این بازدهی به معنای رونق اقتصاد کشور است، 
گفت: بازدهی بازار بورس طی چند ماه گذشــته به دو دلیل تغییرات نرخ ارز و به تبع 
آن افزایش قیمت کالا و خدمات در کشور و نیز افزایش ارزش ریالی فروش شرکت ها 

و صادرات شرکت ها بوده است. 
وی افزود: تغییر نرخ ارز و افزایش حدود ســه برابری نرخ ارز ظرف مدت کوتاهی 
باعث افزایش قیمت کالاها و خدمات در کشور شد، در نتیجه بر روی مبلغ فروش ریالی 
شــرکت ها اثر گذاشت و هم با افزایش صادرات این شرکت های بورسی میزان و تعداد 

فروش شرکت ها به ویژه میزان فروش ریالی شرکت ها افزایش یافت.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه ملی این را هم گفت: در حال حاضر گزارش 
عملکرد شرکت های بورسی برای سال 97 و نیز گزارش سه ماه امسال به تدریج منتشر 
می شود که حاکی از رونق تولید و فروش شرکت های بورسی تا تیر ماه سال 98 نسبت 
به عملکرد مشابه سال قبل، دارد که در رونق بورس و بازدهی آن بی تأثیر نبوده است. 
مهدوی پارسا در مورد توصیه به علاقه مندانی که می خواهند وارد بازار سرمایه شوند، 
گفت: بازار سرمایه حرکت اصلی خود در سال 97 و چند ماه گذشته از سال 98 را انجام 
داد و شاخص کل بازار بورس از حدود 90 هزار واحد به 260 هزار واحد رسیده و واکنش 
بازار سرمایه نسبت به تغییرات اقتصادی بروز داده است. این فعال بورسی در مورد اینکه 
به نظر شــما بازار بورس تا آخر ســال چقدر بازدهی خواهد داشت، گفت: اگر رکود در 
بازار جهانی روی ندهد و قیمت دلار کاهش پیدا نکند، تا آخر سال بازدهی 20 تا 30 
درصدی در بازار سرمایه حاصل می شود، این در حالی است که بازارهای موازی مانند 
بازار ارز، مسکن و طلا دچار رکود شده و مردم به سمت بازار سرمایه حرکت می کنند. 
وی در مــورد اینکه به ســرمایه گذاران جدید چه توصیه ای می کنید، گفت: برای 
انجام سرمایه گذاری و حضور در بازار با مشاوره نهادهای مالی رسمی و سرمایه گذاران 
مشورت کنید و از کانال های غیررسمی و مشاوره سفته بازان پرهیز شود تا سرمایه گذار 
دچار زیان نشود. مهدوی پارسا تأکید کرد: تازه واردان برای حضور در بورس از طریق 
صندوق های ســرمایه گذاری وارد شوند و نگاه میان مدت و بلندمدت حداقل شش ماه 

برای سرمایه گذاری در بورس داشته باشند. 

دلایل رشد 46 درصد بازدهی بورس 
در سال جاری اعلام شد

فرآورده های  ملی پخش  سخنگوی شرکت 
نفتی ایران با بیان اینکه کســانی که قبلا در 
سامانه های اعلام شــده تقاضای خود را برای 
کارت ســوخت ثبت کرده اند نیازی به ثبت نام 

مجدد ندارند.
فاطمه کاهی در گفت  و گو با خبرگزاری فارس، 
با اشاره به مشکلات پیش آمده برای متقاضیان کارت 
ســوخت، اظهارداشت: زمانی که اعلام شد قرار است 
کارت سوخت دوباره احیا شود، حدود 750 هزار نفر 
در سامانه هایی که اعلام شد ثبت نام کردند و این افراد 
کسانی بودند که کارت سوخت نداشتند و می خواستند 
کارت ســوخت آنها به کارت بانکی شان متصل شود. 
برای این افراد کارت سوخت جدید صادر شده است.

وی ادامه داد: اما عده ای هستند که کارت سوخت 
داشتند و متقاضی بودند که کارت سوخت شان به کارت 
بانکی آنها نیز متصل شود؛ برای این افراد اخیرا پیامکی 
ارسال شده که در آن گفته شده است اگر هنوز کارت 
سوخت خود را دارند و مفقود نشده است، دوباره عدد 

1 را به این شماره ارسال کنند.
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران تصریح کرد: بر این اســاس عــده ای عدد 1 را 
ارســال کردند که برای اینها کارت سوخت جدیدی 
صادر نخواهد شد اما عده ای عدد 1 را ارسال نکردند 
که به منزله آن اســت که این افراد کارت ســوخت 

ندارند و باید از طریق پلیس 10+ برای گرفتن کارت 
سوخت اقدام کنند.

کاهی با اشــاره بــه کارت های ســوختی که در 
باجه های پســت معطل هســتند، گفت: افرادی که 
ثبت نام کرده اند و هنوز کارت ســوخت به دستشان 
نرسیده است، باید از طریق سایت EPOLICE.IR شماره 

پلاک خود را وارد کرده و بارکد پستی خود را از طریق 
این سایت تحویل بگیرند؛ در همین سایت لینک اداره 
پست تعبیه شده است که این بارکد را در سایت اداره 
پســت جســت وجو می کنند و باجه و منطقه پستی 
که کارتشــان در آنجا قرار دارد، اعلام می شود و آنها 
می توانند با مراجعه به آن اداره پســت کارت سوخت 

خود را دریافت کنند.
وی تاکید کرد: کسانی که ثبت نام کرده اند و هنوز 
کارت سوختشان به دستشان نرسیده است، نیازی به 
حضور در مراکز پلیس 10+ ندارند و می توانند از طریق 
همین سایت کارت خود را بر اساس فرایندی که گفته 

شد تحویل بگیرند.
گفتنی اســت، از روز سه شنبه 22 مردادماه سال 
جاری بر اساس تصمیم دولت عرضه بنزین در جایگاه ها 
با کارت ســوخت شخصی انجام می شــود، هرچند 
که کارت ســوخت جایگاه ها پابرجاست، اما به گفته 
مسئولان امر پس از مدتی عرضه بنزین از طریق کارت 

سوخت جایگاه دارای محدودیت می شود.

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد

جزئیات جدید درباره ثبت نام برای کارت سوخت

عضو هیئت مدیره جامعه متخصصین نساجی با اشاره به کیفیت بالای 
برخی تولیدات داخلی از عرضه پوشاک ایرانی همچون پارچه های جین 

به اسم برند خارجی خبرداد.
علیرضا حائری در گفت و گو با خبرگــزاری مهر درباره وضعیت تولید چادر 
مشــکی، توضیح داد: چادر مشکی یک پارچه خیلی حساس است و بافت آن، از 
پیچیدگی های خاص فنی برخوردار بوده و با هر نخی نمی توان آن را بافت. یعنی 

نخ فیلامنت ظریف نیاز دارد و بافت آن نیز خیلی مخصوص است.
وی ادامه داد: از همه مهم تر، رنگرزی و تکمیل آن است؛ چراکه چادر مشکلی 
باید از یک رنگرزی مناســب برخوردار باشد که در مقابل نور و سایش، مقاومت 
داشته باشد؛ ضمن اینکه این نوع پارچه باید اتوخور خوبی باشد و چروک نشود.
عضو هیئت مدیره جامعه متخصصین نساجی گفت: از سوی دیگر، به دلیل 
اینکه چادر مشــکی به لحاظ قد خود ممکن اســت به زمین کشیده شود؛ نباید 
گرد و غبار را به خود جذب کند. پس خصوصیاتی باید در رنگرزی و تکمیل این 
پارچه رعایت شود و اینگونه است که پارچه چادر مشکی، خط تولید مخصوص 

خود را می خواهد. 
حائری افزود: در گذشته چند کارخانه داخلی که بافندگی هم بوده و موفق 
در بافت بودند، تلاش کردند که با همان ماشــین ها، چادر مشکی تولید کنند و 
مقداری از تولیدات آنها هم به بازار عرضه شــد؛ ولی چون خط تولید مخصوص 
چادر مشکی را نداشتند، در بازار موفق نبودند؛ اما اکنون یک شرکت تولیدکننده 
داخلی در شهرکرد، تکنولوژی مخصوص تولید چادر مشکی را وارد کشور کرده 

و توانسته کیفیت و انتظار مشتری را برآورده سازد.
وی با بیان اینکه راه اندازی یک خط تولید پارچه چادر مشــکی، 20 تا 25 
میلیون دلار سرمایه گذاری نیاز دارد، تصریح کرد: با ظرفیت سالانه ده میلیون متر، 
بین 20 تا 25 میلیون یورو نیاز ارزی برآورد شده است؛ شاید به همین دلیل است 

که توسعه این بخش از صنعت نساجی با کندی پیش رفته است.
این کارشناس صنعت نساجی افزود: هم اکنون خط تولیدی که در شهرکرد 
مشغول به تولید است، از کشور کره جنوبی وارد شده، اما می توان از کشورهایی 
همچون آلمان، سوئیس و ایتالیا نیز خطوط ریسندگی و بافندگی مدرن وارد کرد.
حائری با بیان اینکه ایران هم اکنون تولیدکننده پارچه شــلوار و لباس های 
جین اســت، گفت: صنعت نساجی ایران، توانسته حجم بالایی از پارچه جین را 
با کیفیت بســیار بالا تولید کند؛ به نحوی که پوشاک جین تولید داخل به اسم 

برندهای خارجی عرضه می شود.

یک فعال صنعت نساجی:
پوشاک ایرانی به اسم برند خارجی 

عرضه می شود

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه تدابیر سهل الوصول برای جبران 
کسری بودجه نشان از عدم درک درد عمیق تحریم است، گفت: نشانه ای 

از اصلاح ساختار بودجه در مصوبه سران قوا دیده نمی شود.
سید احسان خاندوزی در گفت و گو با مهر، در مورد مصوبه شورای هماهنگی 
اقتصادی سران قوا به نام اشتغال اما برای تامین کسری بودجه، اظهار داشت: مصوبه 
اخیر سران قوا مبنی بر جبران کسری بودجه سال 98 از محل برداشت از صندوق 
توسعه ملی، انتشار اوراق و مولدسازی دارایی های دولت حاکی از این است که قوه 
عاقله نظام اجرایی کشــور همچنان درصدد استفاده از ساده ترین روش های حل 

مسئله است و چشم انداز بلندمدتی برای حل مشکلات ندارد.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: اگر چشم انداز سیاست گذار 
این بود که باید خود را برای سناریوی بدبینانه فشار اقتصادی چند ساله آماده کند، 
آن وقت حتما تدابیر چند ساله ای به صورت میان مدت و بلندمدت اتخاذ می کرد. 
خانــدوزی تصریح کرد: در واقع می توان گفت که هنوز درد عمیق تحریم ها 
به ذهن سیاست گذاران کشور اصابت نکرده و آن را به عنوان یک سناریوی جدی 

تلقی نمی کنند و امیدوارند که در چندین ماه بتوانند از این معبر عبور کنند.
خاندوزی تصریح کرد: شــاید این موضوع مورد خوشــایند بسیاری از افراد 
نباشــد اما به صراحت می گویم که موافق تداوم تحریم صادرات نفت هستم البته 
در صورتی که سیاســت گذاران کشور متاثر از این شرایط میان مدت و بلندمدت 

درآمدی، ناچار به تغییر رویه های سیاستگذاری های خود شوند.
وی با بیان اینکه کارشناسان اقتصادی زیادی پیشنهادات عملی متفاوتی را در 
مورد روش جایگزین جبران کسری بودجه داده اند، گفت: قائل به این نیستم که 
این پیشنهادات یک ساله می توانست تمام مشکل وابستگی بودجه به نفت را حل 
کند اما مهم این بود که انتظار می رفت مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 

سران قوا گام اول را به آن سمت بردارد.
خاندوزی افزود: تمام شــگفتی کارشناسان اقتصادی ناشی از این است که 
هیچ نشانه ای از اتخاذ روش های متفاوت و اصلاح ساختاری بودجه در آن مصوبه 

دیده نشده است.
وی ادامه داد: حتی اگر برخی از آن پیشنهادات - به عنوان مثال پیشنهادات 
مرکز پژوهش های مجلس - در مصوبه در نظر گرفته می شد و برای جبران پاره ای 
دیگر از کســری های بودجه، استفاده از صندوق توسعه ملی انجام می گرفت باز 
به لحاظ کارشناســی موجه بود به جهت اینکه گام هایی را برداشته ایم و بخش 
دیگری را که احتمال می دادیم از اصلاحات اقتصادی که در سال 98 قابل تحقق 
نباشد و یا درآمدهایش قابل وصول نباشد را به سال های آینده موکول می کردیم.
خاندوزی گفت: اما در کمال ناباوری مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
حتــی حاوی یک بند از اصلاحات امیدوارکننده اقتصادی برای اصلاح ســاختار 

بودجه سال 98 و 99 نیست.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: امیدواریم که با تجدیدنظری که روسای 
قوای ســه گانه انجام خواهند داد آن دست اصلاحات به این مصوبه اضافه شود و 
برداشت منابع سهل الوصول مثل صندوق توسعه ملی منوط به انجام آن اصلاحات 
شود تا دستگاه سیاست گذاری کشور هم خودش را ناچار از تن دادن به اصلاحات 

سخت اقتصادی ببیند.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی:
 نشانه ای از اصلاح ساختار بودجه 
در مصوبه سران قوا وجود ندارد

فرمانده یگان حفاظت ســازمان ملی زمین و مسکن از رفع ۳۳۲ 
مورد تعرض به اراضی دولتی معادل ۷۰ هکتار در تیر ماه ۹۸ خبر داد.

ســرهنگ جواد خردمنــد از رفع 332 مورد تعرض معــادل 70 هکتار از 
مجمــوع 255 مورد گزارش دریافتــی در تیر ماه 98 خبر داد و گفت: 8 مورد 
باقیمانده مربوط به اراضی شهرســتان ایرانشهر بوده که طی آن از مجموع 28 
مورد وقوع تعرض در این شهرســتان 20 مورد آن رفع و مابقی جهت تشکیل 
پرونده قضایی به دســتگاه قضایی ارسال شد. همچنین 85 مورد تعرض انجام 
شده در سال های گذشته توسط یگان حفاظت اداره کل راه و شهرسازی استان 
تهران نیز در تیرماه امسال رفع گردید. وی افزود: درخصوص اجرای احکام قطعی 
دادگاه ها هم در تیرماه مجموعا 52 مورد حکم قطعی به میزان 59 هکتار و به 
ارزش 107 میلیارد تومان اجرا شد که از این میزان 25 مورد خلع ید، 24 مورد 
قلع و قمع و 3 مورد تخلیه بوده است. فرمانده یگان حفاظت از اراضی سازمان 
ملی زمین و مسکن بیشترین موارد و مساحت رفع تعرض را در مجموعه یگان 
حفاظت اســتان تهران با 85 مورد و با مساحتی به میزان 10 هکتار، بیشترین 
تعداد اجرای حکم را متعلق به اســتان فارس با اجرای 8 مورد حکم قطعی و 
بیشترین ارزش ریالی اجرای احکام معادل 14 میلیارد تومان را متعلق به یگان 

حفاظت استان فارس دانست.

رفع تعرض از ۷۰ هکتار زمین دولتی طی یک ماه

سرویس اقتصادی- 
خصوصی سازی از نیازهای ضروری اقتصاد است 
اما طی قریب به دو دهه گذشته دولت ها عمدتا خلاف 

جهت خصوصی سازی واقعی حرکت کرده اند. 
 رئیس ستاد انتخاباتی؛
رئیس خصوصی سازی

 به گــزارش خبرنگار ما،چهارشــنبه هفته پیش خبر 
استعفای رئیس سازمان خصوصی سازی و پذیرش این استعفا 
از ســوی وزیر اقتصاد منتشر شــد؛ اهمیت این خبر دلایل 
خاصی داشــت اما همین که رئیس ســتاد انتخاباتی حسن 
روحانی در آذربایجان شــرقی که با وجود تغییر ســه وزیر 
اقتصاد همچنان به کار خود ادامه می داد، بالاخره راضی به 
ترک این پست شده بود، در جای خود مهم محسوب می شد! 
البته انتصاباتی از این قبیل منحصر به پوری حسینی –که 
حالا باید با عنوان رئیس »سابق« سازمان خصوصی سازی از 
او یاد کنیم- نیست، محمدرضا نعمت زاده نیز که در دولت 
یازدهم –با وجود کهولت سن- به عنوان وزیر صنعت، معدن 
و تجارت انتخاب شد از اعضای ارشد ستاد انتخاباتی حسن 
روحانی بود و محمد شــریعتمداری که در دولت یازدهم به 
عنــوان معاون اجرایی و در دولــت دوازدهم به عنوان وزیر 
صنعــت و پس از آن وزیر کار شــد، در زمره افراد کلیدی 
ســتاد روحانی شناخته می شــد. اما از آنجایی که موفقیت 
در پســت های دولتی ربطی به وابستگی ها جناحی ندارد، 
در حقیقت عملکرد ســؤال برانگیز پوری حســینی منشا 
مخالفت هایی شــد که در طول شــش سال اخیر علیه وی 
شــکل گرفت؛ واگذاری هایی نظیر نیشکر هفت تپه، دشت 
مغان، هپکو، ایرتور، ماشین سازی تبریز، آلومینیوم المهدی 
و... که بارها ابهامات این واگذاری ها توســط کارشناســان 
مطرح شــده بود و البته توجیهاتی نیز از سوی مقابل بیان 
گشت. حالا رئیس سابق سازمان خصوصی سازی درباره همین 
واگذاری های سؤال برانگیز بازداشت شده و باید در پیشگاه 
قانون پاســخگوی اقدامات خویش باشد اما همین مسئله 
بهانه ای شد تا تاملی در باب ضرورت خصوصی سازی ،آسیبها 

و  اشکالات نحوه اجرا داشته باشیم.
شکل گیری سازمان خصوصی سازی

آغاز شکل گیری سازمان خصوصی سازی به ابتدای دهه 
1380 باز می گردد. اساسنامه اولیه سازمان خصوصی سازی 
در تاریخ 1380/01/29 توسط هیئت محترم وزیران تصویب 
و پس از تأیید شورای نگهبان، در تاریخ 1380/02/16 ابلاغ 
گردید. اصل 44 قانون اساسی با وجود تاکید بر وجود مالکیت 
خصوصی بیشتر به دولتی بودن بخش های مختلف اقتصادی 
تاکید داشــت، بر همین اساس لازم بود تا تجدید نظری در 

موارد شامل مالکیت دولتی بشود. 
این موضوع با عنایت رهبر معظم انقلاب انجام شد و با 
ابلاغ بند »ج« سیاســت های کلی اصل )44( قانون اساسی 
ابلاغی توســط ایشان در سال 1385، مبنی بر فراهم شدن 
بستر حضور بخش غیردولتی در فعالیت هایی که به موجب 
اصل مذکور صرفاً در اختیار دولت بوده اســت؛ و با تصویب 
»قانون اجرای سیاست های کلی اصل )44( قانون اساسی« 
در تیرماه ســال 1387، ســازمان خصوصی سازی موظف 
گردید با اهدافی ازجمله »گسترش مالکیت در سطح عموم 
مردم«، »ارتقای کارایی بنگاه های اقتصادی«، »افزایش سهم 
بخش های خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی« و »کاستن از 
بار مالی و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های اقتصادی«، 

نسبت به انجام وظایف قانونی خود اقدام نماید. 
رهبر انقلاب در ابلاغیه خود مرقوم کردند: سیاستهای 
کلی اصل 44 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران مطابق 
بند 1 اصل 110 ابلاغ می گردد. لازم است نکاتی را در این 

زمینه یادآور شوم:
1ـ اجرای این سیاستها مستلزم تصویب قوانین جدید 
و بعضا تغییراتی در قوانین موجود اســت؛ لازم است دولت 

و مجلس محترم در این زمینه با یکدیگر همکاری نمایند.
2ـ نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام بر حســن 
اجــرای این سیاســتها با اتخــاذ تدابیــر لازم و همکاری 
دستگاههای مسئول و ارائه گزارش های نظارتی هر سال در 

وقت معین مورد تأکید است.
3ـ در مورد »سیاستهای کلی توسعه بخشهای غیر دولتی 
از طریق واگذاری فعالیتها و بنگاه های دولتی« پس از دریافت 
گزارش ها و مســتندات و نظریات مشورتی تفصیلی مجمع 
راجع به: رابطه  خصوصی سازی با هر یک از عوامل ذیل اصل 
44، نقش عوامل مختلف در ناکارآمدی بعضی از بنگاههای 
دولتــی، آثار انتقال هر یــک از فعالیتهای صدر اصل 44 و 
بنگاههــای مربوط به بخشــهای غیردولتی، میزان آمادگی 
بخشــهای غیردولتی و ضمانتها و راه های اعمال حاکمیت 

دولت، اتخاذ تصمیم خواهد شد. ان شاءا.... 
اشکال از اصل خصوصی سازی »نیست«

حالا پس از گذشت بیش از 10 سال از ابلاغ این سیاست ها 
مخالفان خصوصی سازی که عمدتا حامی تصدی گری هرچه 
بیشــتر دولت در عرصه های اقتصادی هستند اعتقاد دارند 
اصل خصوصی ســازی فسادزاست و مشکل اصلی در نفس 
این اقدام اســت، حالا هم که اقدامات رئیس سابق سازمان 
خصوصی سازی مزید بر علت شده و عده ای با شور و حرارت 
بیشتر به نادرســتی خصوصی سازی اشاره می کنند. این در 
حالی است که تجربه مدیریت دولتی در اقتصاد ایران سالها 
ناموفق بوده و کمابیش فساد ناشی از مداخلات رانتی بخش 
دولتی به گوش همه رســیده اســت، تصدی گری دولت در 
بنگاه های اقتصادی به دلیــل اینکه دولت بازیگر فعالی در 
سودآوری نیست، نمی تواند منافع بنگاه را کاملا تامین کند، 

به همین دلیل شرکت های دولتی، بهره وری پایینی دارند و 
نارضایتی از آنها نیز اغلب زیاد است. به عبارت دیگر، اشکال 
اصلی در خود خصوصی ســازی نیست، زیرا دولت در کشور 
ما در حال حاضر یک نهاد بسیار بزرگ است که دارایی های 
آن حــدود 5000 هزار میلیارد تومان بوده و اداره این همه 
دستگاه عریض و طویل از عهده دولت خارج است، از آن طرف 
بسیاری از مردم هستند که توان اداره و خرید این بنگاه ها را 
دارند و لذا می توانند فعالیت اقتصادی بهتری نسبت به دولت 
داشــته باشند بنابراین خصوصی شدن بخش های مهمی از 

اقتصاد ضروری است اما اشکال در نحوه اجراست.
در همین زمینه، اول خرداد سال جاری در دیداری که 
رهبر معظم انقلاب اســلامی با دانشجویان داشتند، یکی از 
دانشجویان نسبت به خصوصی سازی و مشکلاتی که در پی آن 
برای کشور به وجود آمده انتقاداتی انجام داد، اما در آن جلسه 
رهبری ضمن تایید مشکلات و اجرای اشتباه خصوصی سازی 

در برخی موارد، اصل آن را مجددا مورد تایید قرار دادند. 
ایشان با اشــاره به خطاهای بزرگ انجام شده در زمینه 
خصوصی سازی، گفتند: »بنده در این خصوص مکرراً تذکراتی 
داده ام که در برخی موارد منجر به اصلاح یا توقف کار نیز شده 
است، اما اصل خصوصی سازی نیاز مبرم اقتصاد و کشور ما 
است و نباید جلوی آن گرفته شود، بلکه باید جلوی لغزشها 

و خطاها درخصوصی سازی گرفته شود.« 
بیانات فوق نشان می دهد که آنچه مدنظر رهبری بوده و 
آنچه که هدف ایشان از خصوصی سازی می باشد در عمل – و 
در موارد عدیده ای- اتفاق نیفتاده است. بنابراین نمی توان 
مشکلات موجود را برگردن اصل خصوصی سازی انداخت و 
به ساده ترین راه برای حل مسئله –یعنی پاک کردن صورت 

مسئله- پناه برد. 
نحوه اجرای خصوصی سازی مشکل دارد

حال بازگردیم و ببینیم چرا خصوصی ســازی –با وجود 
اینکه نیاز مبرم اقتصاد ماســت- منجر به اتفاقات ناگواری 
در حوزه کارگران و ورشکســتگی بنگاه های اقتصادی شده 
اســت. در این نوشــته اصلی ترین دلایل این ناگواری ها را 
تحت عنوان »نحوه اشــتباه واگذاری« بررسی می کنیم و به 
کالبد شــکافی آن در مواردی چــون »عدم اهلیت«، »عدم 
ارزشــیابی«، »عدم نظارت پس از واگذاری« و »عدم توجه 
به تولید داخلی« می پردازیم. متاســفانه همه این موارد در 
عملکرد دولت حســن روحانی مشاهده می شود. نمونه بارز 
 رویکرد اشتباه دولت در این زمینه نیز تلاش برای مفت فروشی 
بنگاه هاست! انگار که دولت از تحمل شرکت هایش خسته 
شده و به هر قیمتی می خواهد از شر برخی شرکت ها خلاص 
شود! رویکردی که به خودی خود می تواند زمینه ساز فساد 
باشد و وقتی که مشکلات معلوم شد دوباره انگشت اتهام به 
سمت اصل خصوصی سازی برود! چنانچه رئیس جمهور در 
اسفند سال قبل درباره بزرگترین هلدینگ اقتصادی کشور 
)شستا( گفت: »باید صرفاً به شرکت های شستا نظارت کرد 
و آنهــا را واگذار کرد. حتی اگر بخش خصوصی می تواند به 
درستی شرکت ها را به سود دهی برساند باید به آنها مجانی 
واگذار کنیم. به آقای شریعتمداری گفته ام واگذاری شستا 
مهم است و شرط اصلی من در زمانی که ایشان تصدی وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی را برعهده گرفت این بود که تا 

پایان دولت نباید شستا وجود داشته باشد.«
بگذریم که اصلا شســتا متعلق به دولت نیســت و به 
کارگران تعلق دارد – ولذا تعیین تکلیف رئیس جمهور برای 
آن، آن هم با این عبارت که تا پایان این دولت دیگر شستا 
وجود نداشته باشد، اشتباه است- اما همین نگاه رئیس جمهور 
که اصلا مجانی بدهیم برود! نشان می دهد ایشان به جزئیات 
فرآیند واگذاری و روند خرید و فروش سهام شرکت ها آشنایی 

ندارند و صرفا می خواهند آن را بدهند برود! 
عدم اهلیت

همانگونه که اشاره شد، یکی از مهم ترین نکات مغفول 
واگذاری ها، بحث اهلیت است. البته در قانون خصوصی سازی 
بحثی درباره اهلیت وجود ندارد، اما در خرداد 98 نمایندگان 
مجلس، وزارت امور اقتصاد و دارایی )سازمان خصوصی سازی( 
را مکلف کردند دستورالعمل اجرایی روش انتخاب مشتریان 
راهبردی و احراز و پایش اهلیت مدیریتی را در واگذاری ها 
رعایت کند، چرا که عــدم رعایت این بند در حکم تصرف 

غیرقانونی در اموال دولتی است.
بــه عبارتی، خرید و اداره یک کارخانه به توان )اهلیت( 
»مالــی« و »مدیریتی« نیاز دارد. به عبارت دیگر اهلیت در 
اداره یــک کارخانه توان دادن پــول آن و در کنار آن، اداره 
کردن کارخانه اســت. فارغ از توان مدیریتی که خود قیدی 
بر واگذاری می باشــد، باید توجه داشت که در زمینه تامین 
مالی هم، پول باید مبدا مشخصی داشته و از پولشویی یا هر 

اقدام خلاف قانون دیگر به دست نیامده باشد. 
بر همین اساس، هر کسی که صرفا پول پرداخت می کند، 
نمی تواند صاحب شــرکت شود، چراکه از مبادی دیگر باید 
صلاحیت وی مورد تایید قرار بگیرد، مثلا پول وی نباید مبدا 
دولتی یا شــبه دولتی داشته باشد. البته اثبات این اهلیت و 

ساز و کار حقوقی آن نیاز به قانون گذاری دارد.
عدم ارزشیابی بنگاه ها

دومین اشکال بزرگ نحوه خصوصی سازی، نادیده گرفتن 
ارزش بنگاه هاست. در حقیقت در موارد عدیده ای شاهد این 
موضوع هســتیم که قیمت فروش شرکت های دولتی مورد 
مناقشــه قرار می گیرد، موضوعی کــه در ماجرای واگذاری 
شرکت کشت و صنعت هفت تپه و مشکلات پس از واگذاری 

آن، خود را به شکل اعتراضات کارگری نشان داد. 
از همان زمان واگذاری این شرکت، اعتراضات به نحوه 

واگذاری آغاز شــد. برخی به زیان ده بودن شرکت در زمان 
واگذاری به دیده تردید می نگریســتند و معتقد بودند این 
موضوع به آن دلیل مطرح شده است که خریداران، شرکت 
را با مبلغ کمتری خریداری کنند و برخی دیگر پیش پرداخت 
60 میلیارد ریال برای در اختیار گرفتن شــرکتی که دارای 
24 هزار هکتار زمین مرغوب از قرار هر هکتار 100 میلیون 

تومان می باشد را ناعادلانه می خواندند. 
پــوری حســینی در برنامه گفت وگــوی ویژه خبری 
مورخه 27 آبــان 1397 از این واگذاری دفاع کرد و گفت: 
»صاحبان جدید شــرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 
از زمان واگذاری حدود 300 میلیارد تومان در این شــرکت 
ســرمایه گذاری نموده اند. آنها کارخانه MDF و رب را به این 
مجموعه اضافه کرده اند. هزار هکتار از زمین های در اختیار این 
شرکت را )20 قطعه 50 هکتاری( به کشت انگور و مرکبات 
اختصاص داده اند که حدود شش قطعه عملیاتی شده است.« 
جالب اینجاست که تمام این دفاعیات پوری حسینی از 
صاحبان شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه در حالی 
انجام گرفت که حــدود دو هفته از اعتراضات کارگری این 
شرکت نسبت به حقوق معوقه خود می گذشت. ضمن اینکه 
برخی از کارگران این شرکت طی مصاحبه هایی عنوان کرده 

بودند که چند ماه است، حقوق خود را دریافت نکرده اند. 
نمونه دیگراین عدم ارزشیابی، مربوط به شرکت کشت 
و صنعت مغان است که همانند نیشکر هفت تپه مشکلاتی 
به وجود آورده اســت. چنانچه جمعی از نمایندگان مجلس 
در نامه ای که در خرداد سال جاری خطاب به رئیس سازمان 
بازرسی نوشتند: »تخلف در واگذاری شرکت کشت و صنعت 
مغان مورد تأیید دیوان محاســبات کشور نیز قرار گرفته و 
به اســتناد خلاصه گزارش تفریغ بودجه سال 1396 که در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی قرائت گردید از مصادیق 

ورود زیان به بیت المال قلمداد شده است.
با کمال تأسف سازمان خصوصی سازی با تجری و استمرار 
تخلفات قانونی خود مجدداً بنگاه نامبرده را برای بار دوم با 
همان قیمت و بدون ملحوظ داشتن آیین نامه اجرایی نظام 
اقساطی واگذار نموده که مراتب مورد تأیید جناب عالی نیز 
قرار گرفته اســت، لذا خواهشــمند است با عنایت به موارد 
فوق الذکر نتیجه پیگیری های آن سازمان محترم درخصوص 
قــرار واگذاری نوبت دوم و محاکمه متخلفان ذی مدخل در 

این امر اعلام گردد.«
عدم نظارت پس از واگذاری

یکی دیگر از عوامل مهم ناکارآمدی خصوصی ســازی، 
نبود نظارت پس از واگذاری اســت، نمونه بارز این اشــکال 
در شرکت های هرمزال و آلومینیوم المهدی بروز کرد. البته 
این شــرکت ها قبل از اینکه مشکل شــان پس از واگذاری 
بروز پیــدا کند، در زمان واگذاری نیز مشــکلاتی از قبیل 
تعیین قیمت داشتند. احمد توکلی، نماینده سابق مجلس 
با تشــریح مشکلات این شرکت گفته بود: »اینها آمدند نام 
هرمزال را که از سال 88 افتتاح شده و تا سال 94، به مدت 
هفت سال تولید داشته و صدها هزار تن شمش تولید کرده 
بود، گذاشتند »طرح« و قیمت گذاری آن را بر اساس اجزاء 
آن انجام دادند؛ یعنی گفتند این ماشــین آلات فلان مبلغ 
می ارزد، این ســوله فلان قیمت ارزش دارد و دســت آخر 
همــه اینها را جمع زدند و گفتند هرمزال این مقدار ارزش 
دارد؛ درحالی که قیمت گذاری عقلایی باید اینچنین باشــد 
که محاســبه کنند اگر کسی بخواهد این کارخانه را همین 
الان بسازد، چه قیمتی تمام می شود. حالا آقایان آمدند برای 
فروش هرمزال، بدترین نوع قیمت گذاری را انتخاب کردند 
و هرمزال را بر اساس اجزاء آن یعنی به قیمت ماشین آلات 
و سوله و … انتخاب کردند. در نتیجه اختلاف نظر شدیدی 
در مورد قیمت آن وجود داشــت. اداره آلومینیوم المهدی و 
هرمزال بعد از واگذاری به مراتب بدتر شــد؛ یعنی از 400 
دیگ فعال، 300 دیگ پس از واگذاری سوخت؛ این درحالی 
بود که خریدار تعهد داشــت پس از خرید، کارایی را ارتقاء 
دهد و سازمان خصوصی سازی هم نشست و تماشاگر بود.«

نمونه دیگر این مسئله، شرکت ایرتور است که یک بار 
واگذار شــد اما وقتی با مشکلات به وجود آمده، مجددا قرار 
بر واگذاری شد، قیمت هایی نظیر قیمت های واگذاری قبلی 
تعیین شد! ماجرا از این قرار است که هواپیمایی ایران ایرتور 
در ســال 1389 به بخش خصوصی واگذار شد. با این حال، 
خریدار این شرکت هواپیمایی نتوانست از پس تعهدات خود 
بربیاید و درنتیجه سازمان خصوصی سازی ایرتور را از شرکت 
مذکور پس گرفت و بار دیگر در سال 94 آن را به فردی به نام 
مجید شکاری بیرق به ارزش 34 میلیارد تومان واگذار کرد. 
حــالا با پیگیری های یکــی از نمایندگان مجلس، این 
سؤال بوجود آمده که چرا شرکتی که حدود 1000 میلیارد 
تومان می ارزد به قیمت 34 میلیارد تومان فروخته شده؟ به 
عبارتی، اگر نظارت پس از واگذاری به شیوه صحیحی وجود 
داشــت، قیمت شرکتی به این بزرگی پس از پنج سال باید 
افزایش می یافت، نه اینکه در همان حدود باقی بماند. )البته 
در این زمینه سازمان خصوصی سازی اعتقاد دیگری دارد و 
سید جعفر سبحانی، مشاور این سازمان، از ورشکسته بودن 
شــرکت ایرتور قبل از این واگذاری خبر داده بود البته این 

موضوع همچنان محل بحث بوده و حل نشده است( 
به هرحال واگذاری ها تا کنون آن قدر سؤال برانگیز بوده 
که اخیرا قاضی ســراج، رئیس سازمان بازرسی کشور تاکید 
کرده که بدون شک قوه قضائیه و سازمان بازرسی کل کشور 
به هیچ وجه اجازه تکرار این گونه واگذاری ها را نخواهند داد 
و باید حداکثر شــفافیت در واگذاری ها مدنظر قرار گیرد و 

واگذاری فقط به افراد واجد شــرایط صورت گیرد تا رانت و 
فساد در این حوزه ریشه کن شود.

عدم توجه به تولید داخلی 
البته در باب عدم موفقیت واگذاری ها باید به این نکته 
نیز توجه کنیم که رویکرد واردات محور دولت تدبیر و امید 
که در شــش ســال اخیر تمام تخم مرغ هایش را در سبد 
برجام گذاشــت منجر به تضعیف روحیه تولید داخلی شد 
زیرا بخش های خصوصی واقعی اغلب توان رقابت با کالاهای 
وارداتی که عمدتا با ارز دولتی به کشور می آمدند را نداشتند.
متاسفانه آمارهای رسمی از رشد اقتصادی سال گذشته 
نشــان می دهد که اقتصاد ایران در سال 1397 حدود پنج 
درصد کوچک شــده )رشد منفی 4,9 درصدی داشته( و از 
آن تاسف بارتر، پیش بینی نهادهای بین المللی حاکی از رشد 
منفی شش درصدی برای سال جاری می باشد. به عبارتی، 
تنها در دو ســال 97 و 98 اقتصــاد ایران حدود 10 درصد 
کوچک شــده و این خود به نوعی بیانگر وضعیت نامناسب 
تولید داخلی اســت. این وضعیت بزرگترین فشار به بخش 
خصوصی اســت که اجازه فعالیت چابــک به این بخش را 
نمی دهد، وقتی شرایط تولید نامناسب است و تعداد کارخانه ها 
به طور مدام کم می شــود، بخش خصوصی چگونه می تواند 
وارد میدان های دیگر شود؟ مگر اینکه افرادی خاص! با تابلوی 
بخش خصوصی وارد میدان شوند که البته نتیجه آن جز ادامه 
وضع کنونی نخواهد بود. در همین زمینه، محمد حسینی، 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهار داشت: هدف 
از خصوصی سازی توسعه بخش تعاونی و کاهش سهم دولت 
به معنای واقعی بود تا اقتصاد کشــور به گونه ای فعال شود 
که چالشهای معیشتی مردم کاهش یابد. این درحالی است 
که اگر قانون به درستی انجام شده بود شرمنده مردم نبودیم 
و این گونه آثار تورمی ناشــی از اقدامات نادرست اقتصادی 

فشار بر اقشار ضعیف جامعه وارد نمی کرد.
وی افزود: با گذشــت چند ســال از اجرای این قانون، 
متاســفانه خصوصی ســازی به یکی از روشهای درآمدزایی 
بودجه ای برای دولت تبدیل شد. امروز می بینیم که میلیاردها 
سهام شرکتهای دولتی بابت رد دین به نهادهایی داده شده 
تا این بنگاهها ضمن خارج شــدن از چتر نظارتی به حیاط 

خلوتی برای گماردن اقوام در هیئت مدیره ها تبدیل شود.
وقت حساب است

همان طــور که این نماینده مجلس عنوان کرد، رویکرد 
دولت در بعض موارد درآمدزایی از فروش شرکت های دولتی 
بوده اســت. موضوعی که حتما جــزو عوامل ناموفق بودن 
خصوصی سازی به شمار می آید. در حقیقت دولت برای جبران 
کسری بودجه و مثبت کردن تراز عملیاتی و سرمایه ای خود؛ 
دست به فروش متعلقات خود می زند، نه واگذاری به بخش 
خصوصی. اما نباید فراموش کرد که نفی رویکرد درآمدزایی 
دولت، به معنای مفت فروشــی شرکت های دولتی نیست؛ 
در حقیقت دولت بدون رویکرد درآمدمحور باید به ســمت 
خصوصی سازی حرکت کند اما لوازم و شیوه آن باید براساس 
قانون و مقرراتی دقیق انجام شود. البته خود پوری حسینی، 
دو ســال پیش، در مرداد ســال 96 به همین موضوع اشاره 
کرده بود و از ضرورت تغییر نگاه دولت سخن به میان آورده 
بود. وی در این باره گفته بود: دو هدف متمایز از هم در این 
زمینه وجود دارد یا هدفمان از خصوصی سازی ارتقای کارایی 
و بهره وری است که مبنا نیز درخصوصی سازی همین ذکر 
می شــود یا به فکر این هستیم که برای دولت کسب درآمد 
کنیم و این موردی است که دولت ها در عمل دنبال می کنند. 
رئیس سابق سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه نمی شود 
هم نگاه درآمدی داشــته باشیم و هم انتظار افزایش کارایی 
و بهــره وری گفته بود: موانعی وجــود دارد که باعث فقدان 
مدیریت کارا می شود، اما به این چیزها توجهی نمی شود و 
هدف این اســت که به بالاترین قیمت مزایده واگذار شود و 
به اهلیت آن توجه نمی شود. سخنان این مسئول سابق در 
حالت کلی درست است اما پاسخگوی مشکلات عدیده ای که 
در بالا برشمردیم نیست. بدون شک در وهله اول، دولت تدبیر 
و امید که به اسم خصوصی سازی به سمت شخصی سازی و 
یا حداقل واگذاری های پر از ابهام رفته باید پاسخگو باشد اما 
مسئول مستقیم این موضوع در دولت، پوری حسینی است 
که باید درباره این نحوه خصوصی سازی و بهم ریختگی هایی 
که در عرصه شرکت های واگذار شده رخ داده، پاسخ دهد. 

در همین زمینه، حسینی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس تاکید کرد: متاسفانه افرادی که دارای تجربه بوده و 
با قانون خصوصی سازی آشنا بودند عملکرد بسیار ضعیف و 
پر از ماجراجویی در این حوزه داشتند، بنابراین شخص وزیر 

اقتصاد باید در این رابطه پاسخگو باشد.
جالب اینجاســت که عملکرد رئیس ســتاد روحانی در 
آذربایجان ، صدای برخی اصلاح طلبان را هم در آورده و در 
یــک نمونه، صادق خرازی، دبیرکل حزب ندای ایرانیان  به 
بازداشت پوری حسینی مدیرعامل سازمان خصوصی سازی 
واکنش نشــان داد و گفــت: »روزی چمران خودســازی 
کــرد و برای ملــت همه چیزش را داد اما امروز مشــاهده 
می کنید رئیس خصوصی ســازی برای خودش خاص سازی 
می کند.« به عنوان سخن پایانی، باید گفت خصوصی سازی 
–همان طور که رهبر انقــلاب فرمودند- با توجه به حضور 
گســترده دولــت در بخش های اقتصادی، برای کشــور ما 
ضروری اســت اما وقتی اصول و پیش شــرط های آن اجرا 
نمی شــود و دولت هم به عنــوان مجری آن، راه را برعکس 
می رود و در نهایت موفقیتی حاصل نمی شود؛ نباید ناکامی ها 
 را بــه پای اصل خصوصی ســازی گذاشــت و آن را قربانی 

سیاست های اشتباه چند مدیر نمود.

تسلیت
همکار محترم جناب آقای مجید امانی

مصیبت درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت واســعه الهی و برای شما و 

دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای مجید امانی
با نهایت تأسف و تألم مصیبت درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض 
نموده از درگاه پروردگار رحمان برای آن مرحومه آمرزش و رحمت واسعه 

الهی و برای شما و دیگر سوگواران صبر و بردباری آرزومندیم.
مدیریت و کارکنان امور فنی و چاپ

همکار گرامی جناب آقای مجید امانی
درگذشــت مادر گرامیتان را تســلیت عرض نموده و برای شما و خانواده 

محترمتان صبر و اجر مسئلت می نماییم.
عرب باقری- آریا توانا- فلاح- تهرانی- رهبریان- شــمس- 
نیک زاد- گرجــی- حاجیلو- نیک خواه- بختیــاری- رفیعیان- 
هداوند- قاسمی- تقوی پور- جوادی- هدهدی- کیومرث حیدری- 
 مجید فاضلی- بزرگ دوســت- علی ســلطانی- مجید کشور- 
پرویز احمدی- حســام-  شریف نژاد-سعید ندرلو- خسروی- 

اجلالی- محمدپور- هاشم عاشورنژاد- بهنام- مهردوستی


